
2016D38668 LIJST VAN VRAGEN 

De vaste commissie voor Defensie heeft een aantal vragen voorgelegd 
aan de Minister van Defensie over de brief van 20 september 2016, 
houdende de Personeelsrapportage over de eerste helft van 2016 
(Kamerstuk 34 550 X, nr. 4). 

Voorzitter van de commissie,
Ten Broeke 

De griffier van de commissie,
Van Leiden 
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Nr. Vraag 

1 Hoe en waar zijn de arbeidsvoorwaarden van het (burger)perso-
neel, werkzaam bij de Defensie Beveiliging Bewaking Organisatie 
(DBBO), geregeld? 

2 Hoe is het mogelijk dat andere organisaties en veiligheidsfunctio-
narissen, die eveneens onder het Ministerie van Defensie vallen 
(zoals b.v. het marine bewakingspersoneel (MBK) en de Brand-
weerambtenaren), wel een ouderenregeling kennen als Burger 
Rijksambtenaar (BBRA)? 

3 Waarom hebben (burger)ambtenaren bij Defensie die dezelfde 
functie vervullen niet dezelfde rechtspositie? 

4 Waarom wordt voor (burger)ambtenaren van het voormalige 
Landmacht Bewakingskorps binnen het DBBO niet dezelfde 
rechtspositie nagestreefd? Wat is de reden van verschil in 
rechtspositie voor mensen binnen Defensie die hetzelfde werk 
doen? 

5 Waarom zijn de ambtenaren van het voormalige Landmacht 
Bewakingskorps, nu werkzaam binnen DBBO, niet opgenomen in 
artikel 171a, lid 1 en/of 2 van het Burgerlijk ambtenarenreglement 
defensie (BARD, Overgangsbeleid functioneel leeftijdsontslag)? 

6 Wat is er precair aan de instroom van het medisch personeel als de 
instroom op zich op het juiste niveau is gebracht? Was er gedacht 
aan b.v. bindingspremies om voldoende artsen (AMA’s) te werven? 
Zo nee, waarom niet? 

7 Op welk moment in het traject komen personen op de wachtlijst? 
8 Klopt het dat de organisatie op 1 januari 2016 100% gevuld had 

moeten zijn? Wanneer denkt u deze ambitie te kunnen 
waarmaken? 

9 Klopt het dat het aantal functies ten opzichte van 2015 moet gaan 
stijgen, terwijl tegelijkertijd het aantal medewerkers bij Defensie 
blijft afnemen? In hoeverre wordt de ondervulling groter, alsmede 
de delta tussen de verwachte instroom en de verwachte uitstroom? 

10 Klopt het dat het kunstmatig vacant houden van functies een veel 
toegepaste strategie is om de personele kosten te drukken? In 
hoeverre stijgt de toch al hoge werkdruk voor het personeel 
hierdoor? 

11 Klopt het dat u bezuinigt op opleidings-, reservisten-, dienstreis- of 
oefenbudget om de kosten binnen het personele budget te 
beheersen? Zo ja, waarom? Wat zijn de consequenties? 

12 Wat gaat u doen aan de door de commandant Landstrijdkrachten 
(C-LAS in https://magazines.defensie.nl/landmacht/2016/07/
05_interview-c-las) geconstateerde problematiek van de boven-
bouw bij Defensie, die vol is en waardoor veel mensen en dus 
kennis de organisatie verlaten? Bent u bereid het Flexibel 
Personeelssysteem (FPS) en de numerus fixus tegen het licht te 
houden? 

13 Hoe beoordeelt u de kritiek van de C-LAS op de centrale aansturing 
en overdaad aan bureaucratie en regels bij Defensie? Bent u bereid 
tot lossere regels en meer verantwoordelijkheden en mogelijkhe-
den voor de ondercommandanten te komen? 

14 Hoe beoordeelt u het feit dat de uitstroom het zoveelste achtereen-
volgende jaar groter is dan de instroom? Verwacht u dat deze trend 
zich doorzet? Wat gaat u eraan doen om het tij te keren? 

15 Klopt het dat in de eerste helft van 2016 slechts 1,7% van het totale 
fase 2 bestand is doorgestroomd naar fase 3? Hoe denkt u jonge 
militairen voor Defensie te kunnen behouden als er nagenoeg geen 
toekomstperspectief voor hen is bij Defensie? 

16 In de numerus fixus is het aantal topfunctionarissen bij Defensie 
vastgesteld. Hoe verhoudt dit zich tot andere departementen? 
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17 U geeft aan dat de streefwaarde verhouding burger-militair bij 
Defensie op 23:77 is vastgesteld. Wanneer is dit vastgesteld, daar 
in het verleden van 20:80 is uitgegaan? Wat zijn de gevolgen voor 
de operationele inzet van deze nieuwe streefwaarde, daar dit 
betekent dat het militaire bestand met nog eens ruim 1.600 
militairen is afgenomen? 

18 Waarop is de aanname gebaseerd dat het vertrouwen van het 
personeel in de toekomst van Defensie weer is gestegen? 

19 Is het verlagen van de vulling met 1% acceptabel in verband met 
het uitvoeren van operationele taken van de krijgsmachtonderde-
len? Dit mede in verband met het feit dat er al sprake is van 
uitzonderlijke krapte bij b.v. technische dienstvakken? 

20 Kunt u aangeven met hoeveel vte, uitgesplitst in burger- en militair 
personeel, u het functiebestand gaat uitbreiden om de basisge-
reedheid op orde te brengen? Kunt u deze aantallen nader 
onderbouwen? 

21 Vanaf welk jaar zal het functiebestand worden uitgebreid? Hoeveel 
jaar zal de uitbreiding van het functiebestand in beslag nemen? 
Kunt u dit nader onderbouwen? 

22 Is het juist dat de in- en uitstroom naast elkaar laten zien dat in de 
eerste twee kwartalen van dit jaar inmiddels 1957 militairen de 
organisatie hebben verlaten terwijl in diezelfde tijd er 1363 nieuwe 
militairen zijn bij gekomen, zodat er concreet een afname is van 
het personeelsbestand met 594 militairen? 

23 Op welke wijze houdt u voor de komende jaren rekening met het 
toenemende verschil tussen de instroom en de (irreguliere) 
uitstroom bij het maken van de prognoses over de vulling? 

24 Kunt u een reden aangeven waarom er minder mensen hebben 
gesolliciteerd? 

25 Is er verandering gekomen in de eisen voor aanstelbaren? 
26 Wat zijn de redenen dat de manschappen luchtmobiele brigade en 

korps mariniers achterlopen ten opzichte van de planning? Is de 
achterstand inmiddels helemaal ingelopen door de extra wervings-
campagne? Kunt u dit toelichten? 

27 Waar komt het prognosecijfer van 85% vandaan? Hoe realistisch is 
dit? En at betekent het niet halen van 15% voor de operationele 
inzetbaarheid van de krijgsmacht? Wordt er pas na 2018 een 
analyse gemaakt van de problemen en oplossingen voor het niet 
halen van de instroom? Wat zegt het niet halen van de vulling en 
het halen van 90% van de vulling over de werkdruk binnen de 
krijgsmacht? 

28 Is er een plan van aanpak voor schaarstecategoriën opgesteld? Zo 
nee, waarom niet? Zo ja, kan de Kamer dit toegestuurd krijgen of 
moet worden gewacht tot er in 2018 pas een analyse kan worden 
gemaakt? 

29 Wat betekent «vaak» in de zin: «De overige categorieën worden 
vaak wel volledig gerealiseerd»? Hoe vaak is dit? 

30 Klopt het dat de wervingsopdrachten voor technici ook al voor de 
bezuinigingen in 2011 lastig te halen viel? 

31 Kunt u aangeven hoe u de markt/branch prognose voor de 
schaarstecategoriën ziet en hoe Defensie daarop gaat inspelen? 

32 Wat is de concrete instroom vanuit de opleiding Veiligheid en 
Vakmanschap (VeVa)? 

33 Hoeveel van de leerlingen die de VeVa opleiding afronden 
solliciteren bij Defensie? 

34 Welk percentage van de leerlingen van de VeVa die solliciteren bij 
Defensie wordt ook daadwerkelijk aangenomen? 
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35 Wat is de reden dat de gewenste instroom vanuit de VeVa niet 
gerealiseerd is? 

36 In welke uitvoeringsfase bevindt zich het verbeterplan? 
37 Waarop richt zich het verbeterplan om de gewenste instroom 

vanuit de VeVa te realiseren? 
38 Ligt de uitvoering van het verbeterplan op schema? Is de verwach-

ting dat de vulling van de onderdelen per ultimo van 2016 op 
niveau is? Zo ja, waarop is dat vertrouwen gebaseerd? 

39 Wat zegt het achterblijven van de instroom vanuit Veva, ondanks 
het verbeterplan? 

40 Welke betekenis heeft deze achterstand in de werving voor de 
invulling van de basisgereedheid? 

41 Zorgt de verlaagde vervangingsbehoefte bij het burgerpersoneel 
niet voor een veroudering van het burgerpersoneel en dus hogere 
(geplande) kosten? 

42 Wat is de uiteindelijke prognose voor doorstroom van fase 2 naar 
fase 3 voor eind 2016? Wat zijn de gevolgen voor de bedrijfsvoe-
ring op de lange termijn indien u het beoogde streefcijfer niet 
haalt? 

43 Welke gevolgen heeft de stagnerende doorstroom na de reorgani-
satie van 2011 gehad voor de organisatie van Defensie en de 
bedrijfsvoering? 

44 Wat zijn de financiële gevolgen van het besluit om de Leeftijdsont-
slag Militairen (LOM)-leeftijd te verhogen, wetende dat oudere 
werknemers duurder zijn dan jongeren? 

45 Is bij alle krijgsmachtonderdelen een versterkte uitstroom van 
personeel te zien bij de technische dienstvakken? Heeft dit verband 
met de druk van de missies op (met name) het technisch perso-
neel? Hoe denkt u deze druk op de uitstroom van technisch 
personeel te verminderen? 

46 Welke concrete inspanningen kunt u leveren om de werving, in het 
bijzonder die van technisch personeel, te verbeteren en de 
irreguliere uitstroom te beperken? 

47 Wat is de verklaring voor het hoge aantal van reguliere uitstroom? 
48 Hoe vaak is er bij irreguliere uitstroom sprake geweest van uitval in 

initiële opleiding, disciplinaire maatregelen of overtolligheid? 
49 Wat betekent de hoge uitstroom van militairen met een Flexibel 

Personeelssysteem Defensie (FPS) fase 1 of fase 2 contract voor de 
verdere doorstroom en lange termijn bedrijfsvoering? 

50 Is een negatief doorstroombesluit de belangrijkste reden dat de 
uitstroom van militair personeel groter is dan in 2015? 

51 Klopt het dat u met de huidige middelen geen analyse kan maken 
van de verhoogde uitstroom? Gaat dit dus pas na 2018 
plaatsvinden? 

52 Welke gevolgen heeft een hogere uitstroom, hoger dan de 
planning, voor de versterking van de basisgereedheid? 

53 Waardoor is de ruimte voor een aanpassing van contracten (van 
fase 2 naar fase 3) beperkt? 

54 Wat betekent deze verminderde uitstroom voor de Defensieorgani-
satie, zowel financieel als voor de bedrijfsvoering? 

55 Hoe gaat u de lage instroom van manschappen en onderofficieren 
bij de CLAS en de Zeestrijdkrachten (CZSK) op korte termijn 
verbeteren? Is onderzoek gedaan of Defensie nog wel als een 
aantrekkelijke werkgever wordt gezien door schoolverlaters? 

56 Hoe ziet de beoogde personeelsuitbreiding eruit in het aantal vte, 
uitgesplitst in burger- en militair personeel, waarmee u het 
personeelsbestand gaat uitbreiden om de basisgereedheid op orde 
te brengen? Kunt u deze aantallen nader onderbouwen? 
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57 Wat wordt bedoeld met maatregelen bij het vaststellen van 
normering met ROC’s? 

58 Wat wordt bedoeld met een uniforme intakeprocedure? Waarom is 
deze er niet? Wat zijn nu de verschillen en waarom maken deze de 
instroom lastig? 

59 Wat wordt bedoeld met het aanpassen van de doorlopende 
leerlijnen? 

60 Betekenen de diverse aanpassingen/maatregelen, die genomen 
worden om de instroom te verbeteren, dat u de normen/eisen voor 
het beroep naar beneden bijstelt? 

61 Welke extra kosten zijn er verbonden aan de extra wervingscam-
pagnes voor de diverse onderdelen en categorieën? 

62 Heeft het verhoogde dreigingsniveau in de wereld ook een 
negatieve invloed op de instroom? 

63 Welke maatregelen kan Defensie nemen om het voor AMA’s wel 
aantrekkelijk te maken om het contract na de FPS fase 1 te 
verlengen? 

64 Hoeveel procent van de AMA’S verlengd uiteindelijk hun contract 
naar FPS 1 niet? 

65 Hoe ziet de beoogde personeelsuitbreiding eruit in het aantal vte, 
uitgesplitst in burger- en militair personeel, waarmee u het 
functiebestand gaat uitbreiden om de basisgereedheid op orde te 
brengen? Kunt u deze aantallen nader onderbouwen? 

66 Welke gevolgen heeft de stijgende leeftijd van het personeel 
(burger en militair) voor de verdeling in loonschalen? 

67 Kunt u een overzicht geven van de ontwikkeling van het totaalaan-
tal topfuncties (militair en burgerpersoneel) van 2010 tot 2017, 
verdeeld naar rang/schaal? 

68 Welke kosten brengt het voor het CZSK mee om meer burgerper-
soneel in dienst te houden op lastig te vullen militaire functies? 
Welke gevolgen heeft dit voor de operationele inzetbaarheid? Is er 
een plan van aanpak om de militaire functies weer gevuld te 
krijgen? 

69 Welke kosten zijn er tot nu toe gemoeid met het aanhouden van 
burgerpersoneel in verband met het project IPW/Onderzeeboten? 
Kunt u hier een overzicht van maken per jaar vanaf 2010? 

70 Hoe is het mogelijk om de operationele eenheden te ontzien bij het 
(tijdelijk) verlagen van de vulling van de defensieonderdelen? Is er 
wel sprake van voldoende formatieplaatsen bij de Combatsupport 
(CS)- en Combat Service Support (CSS) eenheden van de 
defensieonderdelen? 

71 Is het bewust verlagen van de vullingsgraad te beëindigen door de 
extra middelen die Defensie er in 2017 bij krijgt? Zo nee, wat moet 
er gebeuren om dit wel te beëindigen en op welke termijn gaat dat 
naar verwachting gebeuren? 

72 Waarom zou het tekort aan onderhouds- medisch- en IT personeel 
met de voorgenomen intensiveringen wel weggewerkt kunnen 
worden? Is het tekort aan deze groep specialisten niet mede het 
gevolg van de schaarste en waarom zouden deze specialisten die 
voorheen niet voor een baan bij Defensie kozen dat nu wel gaan 
doen? 

73 Indien u het tekort aan onderhouds-, medisch- en IT personeel niet 
kunt oplossen met de intensivering van de middelen, gaat u dan 
proberen op andere wijze de benodigde werkzaamheden te laten 
verrichten, bijvoorbeeld uitbesteden van bepaalde werkzaamheden 
of samenwerkingsverbanden met de industrie of ziekenhuizen? Zo 
ja, welke mogelijkheden ziet u hiertoe? En zo nee, waarom niet? 
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74 Hoeveel geld bespaart u met de ondervulling, die door Defensieon-
derdelen bewust verlaagd is als tijdelijke maatregel om het 
personeelsbestand betaalbaar te houden? 

75 Wat is voor de krijgsmacht een goede verhouding tussen officie-
ren, manschappen en onderofficieren? Is daar een gewenst 
percentage voor? 

76 Zet de belangstelling van vrouwen voor Defensie in 2016 ook door 
in een toename van sollicitaties door vrouwen in 2016? 

77 Kunt u een overzicht geven van de ontwikkeling van het het aantal 
vte’s bij Defensie sinds 2011? 

78 Waarom hebben de Marine en de Luchtmacht verhoudingsgewijs 
zo weinig reservisten? Is het met name bij de technische dienstvak-
ken niet mogelijk meer reservisten aan te stellen? 

79 welke acties worden er ondernomen om het ziekteverzuim terug te 
dringen? 

80 Klopt het dat er bij de motivatie een duidelijk onderscheid te 
maken is tussen burgerpersoneel en militairen en ook per 
krijgsmachtdeel? Kunt u de motivatie per krijgsmachtdeel in een 
overzicht geven? Wat is de reden van deze verschillen volgens u? 
Wat gaat u doen aan het feit dat 30% van het personeel dus 
wellicht geen of minder motivatie heeft? 

81 Klopt het dat bijvoorbeeld slechts 42% van het personeel vertrou-
wen heeft in de toekomst, maar 40% voldoende kans op een 
loopbaan ziet binnen Defensie en liefst 58% van de militairen geen 
vertrouwen heeft in de functietoewijzing? 

82 Bent u bereid om bij de volgende personeelsrapportage de 
personeelsmonitor mee te sturen, zodat er een totaaloverzicht is 
van zaken die bij het personeel spelen? 

83 Wat is het effect geweest van het toevoegen van 58 vte aan de 
Divisie Personeel en Organisatie van het Commando DienstenCen-
tra (CDC)? Is de dienstverlening significant verbeterd? 

84 Is de vereenvoudigde procedure bestellen goederen en diensten 
met een geringe waarde inmiddels Defensiebreed ingevoerd? 

85 Wat is de stand van zaken met betrekking tot de uitspraak van de 
Raad van Beroep van 18 juli 2016 inzake het AOW-gat? Zijn er al 
nieuwe besluiten genomen in individuele zaken? zo ja, wat is de 
lijn van die uitspraken? Wanneer wordt naar verwachting het 
overleg met de vakcentrales over de gevolgen voor de voorziening 
AOW-gat af te ronden? 

86 Zijn alle wachttijden voor Landelijk Zorgsysteem Veteranen 
(LZV-instellingen) inmiddels verkort? Hoe lang zijn die wachttijden? 
Geldt dat ook voor het Militair RevalidatieCentrum (MRC)? 

87 Hoeveel personen staan er concreet op welke wachtlijsten? 
88 Wat is de verhouding tussen de wachttijden en de wachtlijsten? 
89 Hoeveel personen hebben zich gemeld bij de LZV-instellingen? 

Welk percentage van deze personen heeft enige tijd moeten 
wachten alvorens toegang te hebben gekregen tot de LZV keten? 

90 Kunt u aangeven met hoeveel vte, uitgesplitst in burger- en militair 
personeel, u het functiebestand gaat uitbreiden om de basisge-
reedheid op orde te brengen? Kunt u deze aantallen onderbou-
wen? 

91 Klopt het dat u de formatie van de KMar structureel wilt verkleinen, 
van 6459 vte in 2016 tot 6402 vte vanaf 2019? Hoe verhoudt zich dit 
tot de toelichting in de Personeelsrapportage midden 2016, waarin 
staat vermeld dat de verhoging van de externe wervingsopdracht 
van 2016 onder meer verband houdt met de formatieve uitbreidin-
gen bij de KMar? Zijn deze uitbreidingen structureel of tijdelijk van 
aard? 
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92 Hoe verklaart u het feit dat ten opzichte van 1 januari 2016 er nu 
vijf generaals meer zijn, namelijk 72 in plaats van 67? 

93 Kunt u een schatting geven van hoeveel herinvoering van de 
dienstplicht zou kosten? 

94 Welke functies vervullen de tien reservisten bij de Bestuursstaf? 
95 Kunt u een verklaring geven voor het feit dat overal bij Defensie 

substantieel meer ziekteverzuim is van het burgerpersoneel dan 
van het militair personeel?
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